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 ملت ایران مزدوران آمریکا را لگدمال  می کند
رهبر انقلاب: 

 رهبر معظم انقلاب گفتند: ملت ایران هر کسی را که مزدوری 
آمریکا را قبول کند، در زیر گام های خود لگدمال خواهد کرد.

 به گزارش ایرنا، رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز در 
خجسته سالروز میلاد سیّده زنان دوعالم حضرت صدیقه کبری 
)س(، در دیدار هزاران نفر از مداحان و شاعران اهل بیت )ع( و 
قشرهای مختلف مردم، حضرت فاطمه زهرا )س( را الگوی کامل 
همه بشریت برای »قیام در راه حق، ایستادگی، شجاعت، صراحت 
و قوت منطق و استدلال« خواندند و با اشاره به تلاش دشمنان 
برای هراس افکنی، اختلاف افکنی و یأس افکنی در جامعه، تأکید 
کردند: خاصیت پیروان شیطان، گزافه گویی و دروغ پردازی است 
و چاره آن، جهاد تبیین و بیان حقایق و ارائه منطق قابل قبول. 
با اشاره به محقق نشدن  حضرت آیت الله خامنه ای همچنین 
هیچ یک از اهداف رژیم صهیونیستی برای نابودکردن حماس و 
حزب الله، گفتند: ملت های شرافتمند منطقه، به فضل الهی رژیم 
منحوس را ریشه کن می کنند و فردایی بهتر را برای منطقه رقم 
خواهند زد. رهبر انقلاب اسلامی با بیان نکاتی درباره مسائل 
اغتشاشگر  گروه  گفتند: یک  مسئله سوریه،  از جمله  منطقه 
از  توانست  دولت های خارجی  برنامه ریزی  و  نقشه  با کمک، 
ضعف های درونی سوریه استفاده کند و این کشور را به هرج ومرج 
بکشاند. ایشان با اشاره به سخنان چندی قبل خود مبنی بر برنامه 
دوگانه آمریکا برای کشورهای منطقه یعنی »مسلط کردن یک 
حکومت فردیِ مستبدِ سازشگر با سلطه« و اگر ممکن نبود، 
»ایجاد اغتشاش و هرج ومرج در آن کشور«، افزودند: برنامه آنها 
در سوریه به ایجاد اغتشاش و هرج ومرج منتهی شد و اکنون 
آمریکا، رژیم صهیونیستی و همراهان آنها بااحساس پیروزی، 
همچون اصحاب شیطان دچار گزافه گویی و حرف مفت زدن 
شده اند. حضرت آیت الله خامنه ای، سخنان یک مقام آمریکایی 
را با مضمونِ پنهانِ »کمک و حمایت از هر کسی که در ایران 
اغتشاش کند«، نمونه ای از گزافه گویی های دشمنان دانستند و 
افزودند: احمق ها گویا بوی کباب شنیده اند؛ اما ملت ایران هر 
کسی که مزدوری آمریکا را در این زمینه قبول کند، زیر گام های 
خود لگدمال خواهد کرد. ایشان در بیان نکته ای دیگر ناظر به 
تحولات منطقه، با اشاره به تظاهر عنصر صهیونی به پیروزی و 
رجزخوانی و گزافه گویی، گفتند: بدبخت ها، شما کجا پیروز شدید؟ 
آیا این پیروزی است که چهل و چند هزار زن و کودک را با بمب 

کشتید اما نتوانستید حتی یکی از اهداف اعلامی خود در ابتدای 
جنگ را محقق کنید؟ آیا حماس را نابود و اسرای خود را در 
غزه آزاد کردید؟ آیا باوجود به شهادت رساندن شخصیتی عظیم 
همچون سید حسن نصرالله، توانستید حزب الله لبنان را از بین 
ببرید؟ رهبر انقلاب، مقاومت در منطقه اعم از حزب الله، حماس و 
جهاد اسلامی را زنده و بالنده خواندند و خطاب به صهیونیست ها 
گفتند: بنابراین شما پیروز نیستید بلکه شکست خورده اید. ایشان 
پیشروی صهیونیست ها در خاک سوریه و اشغال مناطقی از آن 
را ناشی از نبود مانع و مقاومت حتی یک سرباز در مقابل آنها 
خواندند و گفتند: این حرکتِ بدون مانع، پیروزی نیست البته بدون 
تردید جوانان غیور و شجاع سوری شما را از آنجا بیرون خواهند 
کرد. نکته سوم حضرت آیت الله خامنه ای درباره تحولات منطقه، 
ناظر به جنگ روانی و تبلیغاتی علیه ایران با ادعای ازدست دادن 
نیروهای نیابتی در منطقه بود. ایشان با تأکید بر اینکه جمهوری 
اسلامی نیروی نیابتی ندارد، گفتند: یمن، حزب الله، حماس و 
جهاد می جنگند؛ چون باایمان هستند و عقیده و قدرت ایمان، 
آنها را به میدان مقاومت آورده است، نه اینکه نیابتی از سمت ما 
داشته باشند. رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی اگر 

هم روزی بخواهد اقدامی کند احتیاجی به نیروی نیابتی ندارد، 
افزودند: مردان مؤمن و شرافتمند در یمن، عراق، لبنان، فلسطین 
و ان شاءالله در آینده نزدیک در سوریه، در حال مبارزه با ظلم و 
جنایت و رژیم منحوس و تحمیلی صهیونیستی هستند، جمهوری 
اسلامی نیز مبارزه می کند و به خواست پروردگار این رژیم را 
از منطقه ازاله خواهیم کرد. ایشان این سخنان را نه یک بیان 
سیاسی بلکه حقایقی ملموس و تجربه شده خواندند و با اشاره 
به سربرآوردن مجموعه قوی و پولادین و شرافتمندِ حزب الله 
از دل اغتشاشات و جنگ های داخلی دهه ۶۰ لبنان خاطرنشان 
کردند: از دل آن تهدیدها و ناامنی ها، فرصت بزرگی همچون 
حزب الله لبنان سربرآورد و اتفاقاتی همچون شهادت بزرگان آن 
همچون سیدعباس موسوی نیز نه تنها آن را ضعیف نکرد؛ بلکه 
قوی تر کرد و امروز و فردای مقاومت نیز همین گونه خواهد بود. 
حضرت آیت الله خامنه ای ایجاد فرصت ها از دل تهدیدها را در 
گرو هوشیاری، احساس مسئولیت و عمل به وظایف دانستند و با 
تأکید بر اینکه فردای منطقه از امروز آن بهتر خواهد بود، گفتند: 
پیش بینی می کنیم مجموعه ای قوی و شرافتمند در سوریه نیز 
سربرآورد چرا که امروز جوانان سوری چیزی برای ازدست دادن 

ندارند و مدرسه، دانشگاه، خانه و خیابان آنها ناامن است؛ بنابراین 
باید باقوت اراده در مقابل طراحان و مجریان ناامنی بایستند و بر 
آنها فائق آیند. ایشان همچنین در بخش نخست سخنانشان در 
تبیین شخصیت بانوی دوعالم، افزودند: سراسر زندگی آن حضرت 
به ویژه مدت کوتاه حیاتشان پس از رحلت پیامبر )ص(، تبیین 
مستمر حقایق و مبانی محکم دین بود و این، الگو و قله ای است 
که اگرچه نمی توان به آن رسید؛ اما باید مدام به سمت آن حرکت 
کرد. رهبر انقلاب اسلامی در بیان معانی حدیثی از پیامبر خاتم 
مبنی بر اینکه »محبت و دوستی حضرت فاطمه )س( صد جا 
بدرد انسان می خورد که آسان ترین آن هنگام مرگ و در قبر 
است«، افزودند: معنای آسان این حدیث، فواید بی شماری است 
که دوستی و ارادت به حضرت صدیقه کبری )س( به همراه 
می آورد؛ اما معنای سخت حدیث آن است که اگر انسان کارهایی 
کند که محبت آن حضرت به او جلب شود، صد جا فایده و ثمره 
بی نظیر دارد. ایشان الگو قراردادن خصوصیات حضرت فاطمه 
)س( را، راه جلب محبت آن شخصیت یگانه خواندند و گفتند: 
یکی از مهم ترین این خصوصیات، تبیین مستمر حقایق است که 
مداحی در حقیقت ادامه آن جهاد تبیین است. حضرت آیت الله 
خامنه ای با اشاره به حدیث دیگری از رسول اکرم که »مؤمن 
گاهی با جان یا شمشیر و گاهی با زبان جهاد می کند«، گفتند: 
جهاد زبان گاهی اهمیت و تأثیرش از جهاد با جان نیز بیشتر است. 
ایشان مداحان را جهادگرانِ با زبان دانستند و افزودند: مداحی یک 
رسانه تمام عیار و یک هنر ترکیبی است که ابعاد آن در شکل 
و محتوا، لفظ و معنا، شعر و آهنگ و صدا، مدیریت جمعیت و 
چهره به چهره شدن با مردم، نمود پیدا می کند. رهبر انقلاب تبیین 
مسائل روز را نیازی حقیقی دانستند و با اشاره به برنامه ریزی 
پنهان و آشکار و هزینه کردن دشمن برای شبهه افکنی و تحریف 
حقایق، گفتند: مداحان از جمله کسانی هستند که می توانند با 
»جهاد تبیین، آگاهی بخشی، امیدآفرینی و تحرک آفرینی«، پاسخ 
مناسب و مؤثر به دشمن دهند. حضرت آیت الله خامنه ای سه گانه 
»هراس افکنی، اختلاف افکنی و یأس آفرینی« را مثلث اهداف 
ضداسلامی - ضدایرانی دشمن دانستند و گفتند: حیله و کار 
اصلی شیطان، ایجاد ترس و هراس است و اصحاب ادب و شعر 
و تفکر باید با منطق دلنشین، »شجاعت و آگاهی و ایستادگی« 

را به مردم منتقل کنند.

 رئیس جمهور گفت: تکذیب حق از ناآگاهی هاست. حقوق افراد را باید 
مستقل از جنسیت ها حفظ کرد و به آن ها احترام گذاشت.

 به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان با اشاره به ارزشی که رسول خدا 
)ص( برای دختران ایجاد کردند، اظهار کرد: دختر جایگاه ویژه ای 
در اعتقاد و باور ما دارد. این روز بسیار مبارک است. در قرآن آیات 
زیادی است. بحث و دعوا در آن زمان در مدینه بود که هر کس یک 
ادعایی داشت. قرآن می گوید که ربطی به باورها و ایمان شما ندارد؛ هر 
کس کار بد کند مجازات می شود، کار بد در برابر سلایق و نگاه های 
مختلف و متضاد است که یکی حق است و یکی باطل. تکذیب حق 
از ناآگاهی هاست. حقوق آدم ها را باید مستقل از جنسیت ها حفظ کرد 
و به آن ها احترام گذاشت. او تصریح کرد: هر کس در هر جایگاهی 
بخواهد به حقوق دیگران تجاوز و بی احترامی کند باید جلوی آن گرفته 
شود. یا با منطق با گفت وگو یا با قانون یا با دعواهایی که در دنیا اتفاق 
می افتد. او تصریح کرد: روند قضیه باور است. ربطی ندارد که مسیحی 
یا یهودی هستی یا مسلمان. قرآن می گوید هر کس کار زشت کند 
مجازات می شود. صالح یعنی یک انسان عالم و فردی که علم و توان 
خود را با باور برای خدمت به مردم به کار می گیرد. هر کس کار خوب 
کند زن یا مرد به بهشت می رود. یک ذره هم به او ظلم نخواهد شد. 

اگر این باور را بپذیریم خیلی از مشکلات حل می شود. اگر مشکلی 
پیش آمده به رفتار ما با جامعه و گروه های مختلف بوده است. وظیفه 
ما پیاده سازی حق در جامعه است. پیامبران آمدند تا حق را در جامعه 
ایفا کنند. فرقی نمی کند زن یا مرد ترک یا عرب باشد. اگر این را 
باور کنیم نوع برخوردمان با جوانان را بر اساس حق تنظیم می کنیم. 
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: اگر نسل جدید حق می گوید حق با آن 
است و ما باید خودمان را با حق تطبیق دهیم. قرآن می گوید چه کسی 
ظالم تر است از این که به خدا دروغ بگوید یا اگر حرف درست را آوردند 
آن را تکذیب کند. کسی که حرف درست را بپذیرد متقی است. او 
یادآور شد: من ۳۰ سال در رشته خود استاد تمام هستم و تجربه دارم. 
من یک روشی ارائه می دهم؛ اما شواهد نشان می دهد روشی دیگر 
بهتر است. من حق ندارم روی راه خودم اصرار کنم. حرف درست و 
حق را پذیرفتن را باید یاد بگیریم. حرف درست را بپذیریم. اگر حرف 
درست را بپذیریم اختلاف و دعوا وجود ندارد. اختلاف جایی شکل 
می گیرد که من دلم نمی خواهد به حقوق طرف مقابل احترام بگذارم. 
او افزود: حق را اگر در جامعه به عنوان یک شاخص زندگی و گفت وگو 
داشته باشیم، می توانیم به حقوق جنسیت ها، انسان ها، قومیت ها احترام 
بگذاریم. حتی باید به حق دشمن احترام بگذاریم. پستی گروهی نباید 

باعث شود از عدالت عبور کنیم. ما یا باور نداریم یا منافع شخصی ما 
اجازه نمی دهد بر اساس انصاف برخورد کنیم. وگرنه دعوایی وجود 
ندارد. پزشکیان با اشاره به مباحث مطرح شده در این جلسه گفت: 
معتقدم ما هنوز حزب واقعی نداریم. حزب یعنی این که وقتی به قدرت 
رسید برای هر حوزه ای مانند سلامت و آموزش و اقتصاد برنامه داشته 
باشد. باید بستر را در این زمینه آماده کنیم. باید به گروه ها و سمن ها 
احترام بگذاریم. جمع شدن و با هم بودن یعنی توسعه. اگر ۱۰ نفر به 
زبان و نگاه مشترک برسیم بهتر از من تنها می توان کارکرد. او با بیان 
این که »زندگی یک پیوندی است برای رفتن در راه حق و عدالت«، 
بیان کرد: برتر بودن به مرد و زن بودن نیست؛ بلکه به این است که 
چه کسی باتقواتر است. تقوا برتریت انسان هاست. تقوا حرکت بدون 
خطاست. حرکت بدون خطا در اقتصاد و پزشکی و جامعه شناسی و 
آموزش هر کدام معنایی دارد. اگر زن یا مرد بدون خطا عمل کند، 
حق با اوست. در طبابت یک خانم دکتر از من کم عارضه تر عمل 
می کند. قطعاً خانم دکتر در کارش از من بهتر است. اثرگذاری بیشتر 
و عارضه اش هم کمتر است. او با اعلام این که »در دولت آماده ایم 
در تمام زمینه ها بستر را برای حضور تمام خانم ها و زنان باز و از آنان 
استفاده کنیم«، تصریح کرد: من یادم است در دانشگاه چپ و راست، 

گروه های مختلف با عقیده ها مختلف بودیم؛ اما همه دانشجویان به 
فکر این بودند راه ما برای حل مشکل مردم بهتر است. دعوا سر این 
بود که چه کسی بهتر برای خدمت کردن است نه کی بهتر برای 
خوردن و بردن. به خاطر همین بود که در جنگ همه آمدند برای خاک 
ایران جنگیدند. هیچ کس نگفت دعوا چیست. رقابت بر سر این بود 
که چه کسی می تواند قوی تر از آب وخاک خودش دفاع کند. درس 
می خواندیم تا به کشور خود خدمت کنیم. انواع و اقسام نگاه ها بود؛ اما 
دعوا سر این بود که راه کی برای خدمت به مردم بهتر است. آن موقع 
تمام فکروذکر برای خدمت بود نه این که چگونه می پوشم و چگونه 
می گویم. رئیس جمهور بیان کرد: اما نگاه امروزی ما از آن ارزش ها و 
از نگاه خدمت به مردم و نگاه برای نجات ایران رسیده به این که تو 
چپ هستی یا راست. تو لباست چه شکلی است. دغدغه ما باید حل 
مشکلات مردم باشد فارغ از این که چه جنسیتی دارند. دغدغه ما حل 
مشکل مردم است و مادران نقش اصلی را بازی می کنند. مادر است 
که نگاه و باور بچه را شکل می دهد. اگر مادران و زنان ما با این نگاه 
حرکت کنند آینده کشور صددرصد تضمین است. هیچ مردی بدون 
همراهی یک زن نتوانسته به جایی برسد. این را با تمام باور خود 

می گویم. من بلد نیستم از کسی تعریف کنم. این اعتقاد دارم. 

 شورای عتف باید مغز متفکر و 
پیشران توسعه کشور

 معـاون اول رئیس جمهـور گفـت: شـورای عتـف باید 
مغز متفکر و پیشـران توسـعه کشـور باشـد.

 به گزارش مهر، محمدرضا عارف در جلسـه »شـورای 
عتـف« بـا انتقـاد از عـدم توجه به سـند چشـم انداز در 
حوزه علوم، تحقیقات و فناوری کشـور گفـت: در اوایل 
دهـه هشـتاد، به برنامه سـوم توسـعه که عمـلًا برنامه 
اصلاح سـاختار بـود، پرداخته شـد. در آن زمان یکی از 
بخش هـای بسـیار موفـق در دو دهـه گذشـته، بخش 
آمـوزش عالی بـود که از حـدود ۱۷۰ هزار دانشـجو در 
اوایـل انقـلاب بـه بیـش از ۳ میلیون دانشـجو رسـیده 
و باوجـود مشـکلات فـراوان، دوره هـای تحصیـلات 
تکمیلـی هـم راه افتـاده بـود، همچنیـن پژوهـش و 
ارتبـاط صنعـت و دانشـگاه بـه وضعیـت قابل قبولـی 
رسـیده بود. معـاون اول رئیس جمهـور در ادامـه افزود: 
در ایـن دوران، ضـرورت سـامان جدیـدی در این حوزه 
احسـاس شد و اصلاح سـاختار یا قانون تأسیس وزارت 
علـوم، تحقیقـات و فناوری در دسـتور کار قـرار گرفت 
کـه کار بسـیار پیچیـده و سـختی بود کـه چالش هایی 
بـا مراکـزی دیگر ماننـد شـورای عالی انقلاب فرهنگی 
ایجـاد کـرد. عـارف افـزود: در داخـل دولت نیـز برخی 
بـه  قانـون تصویـب شـده  بـا  مخالفت هـای جـدی 
وجـود آمـده بـود کـه خوشـبختانه بـا نـگاه مثبتی که 
بـه توان بخـش آمـوزش عالـی در توسـعه کشـور در 
دیـد بـزرگان، مجلـس و شـورای عالی انقلاب فرهنگی 
وجـود داشـت، بـه سـند خوبـی بـا نـگاه به سی سـال 
آینـده رسـیدیم. مزیتـی کـه بیـش از همـه بـه آن 
توجـه داشـتیم منابـع انسـانی بـود و عملکـرد آموزش 
عالـی که می توانسـتیم از طریق آن به رشـد و توسـعه 
علـم و مشـارکت در جوامـع علمی برسـیم، بر اسـاس 
سـند چشـم انداز نـگاه مـا ایـن بـود کـه بایـد جایـگاه 
اول منطقـه در توسـعه علـم را داشـته باشـیم. معـاون 
اول رئیس جمهـور گفـت: اکنـون زمـان آن اسـت کـه 
یـک ارزیابی جدی درباره شـورای عتف صـورت گیرد، 
درحالی کـه در طـی ایـن چنـد دهـه نقـدی از عملکرد 
بـود در ۱۴۰۴  افـزود: قـرار  ندیده ایـم. عـارف  شـورا 
جایـگاه اول علمـی در جنـوب غـرب آسـیا را داشـته 
باشـیم، در منطقـه ای کـه ۲۳ کشـور و از جملـه رژیـم 
غاصـب صهیونیسـتی که تمام تـوان آمریـکا و اروپا در 
پشـت اوسـت حضور دارند و ما باید از همه آنهاپیشـی 
می گرفتیـم؛ امـا اگر شـاخص ها را نـگاه کنیم می بینیم 
کـه در تولیـد مقاله در ۲۰۲۲ در رتبه ۱۵ قرار داشـتیم و 
در ۲۰۲۴ بـه رتبـه ۱۶ و از رتبه اول منطقه به رتبه دوم 
رسـیده ایم. معـاون اول رئیس جمهـور افـزود: بنـا بـود 
دانشـگاهی در ۱۰۰ دانشـگاه اول دنیـا داشـته باشـیم؛ 
امـا اکنـون در ۳۰۰ دانشـگاه اول هـم حضـور نداریـم 
و بهتریـن رتبـه مـا ۳۳۴ اسـت. عـارف در ادامه گفت: 
در حـوزه »های تـک« در ۲۰۲۳ رتبـه ۶۳ را داشـتیم و 
در سـال بعـد بـه رتبـه ۶۴ و در منطقـه بـه رتبه هفتم 
رسـیده ایم و در شـاخص فنـاوری و نـوآوری در ۲۰۲۲ 
رتبـه ۷۵ و در ۲۰۲۴ رتبـه ۷۹ در آموزش در ۲۰۲۲ رتبه 
۷۱ و در ۲۰۲۴ به رتبه ۸۱ رسـیده ایم و حال سـؤال این 
اسـت کـه اگر ایـن شـورای عالی نمی بود، کجـا بودیم، 
بایـد ببینیـم که شـورای عتـف در ارتقـا امور دانشـگاه 
به عنـوان هـادی و مسـئول علـم و فنـاوری چـه کار 
کرده اسـت؟ معـاون اول رئیس جمهـور در ادامه گفت: 
در حـوزه »مهاجـرت نخبـگان« می بینیـم کـه جوانان 
برجسـته و نخبـه کشـور با زحمت اسـاتید و پیرشـدن 
آنهـا علـم یـاد می گیرنـد؛ امـا بعـد از فارغ التحصیلـی 
رهـا شـده و در هفت خـوان جـذب، خسـته و پژمـرده 
می شـوند، چقـدر شـورای عتـف کـه مسـئولیت تولید 
علـم و فنـاوری را دارد بـه این مسـائل پرداخته اسـت؟ 
آیـا تنهـا صـرف تشـکیل چنـد کارگـروه و تولیـد چند 
مقالـه یعنـی اینکـه بـه وظیفه مـان عمـل کرده ایـم؟ 
عـارف افـزود: مأموریـت این شـورا، تحقق فرمایشـات 
مقـام معظم رهبری بـرای پنج دهه آینده اسـت. امروز 
کشـور مـا بیـش از هـر زمانـی نیـاز بـه یک شـورای 
برجسـته ملـی دارد. او افـزود: مـا بایـد بدانیـم چقدر به 
نکاتـی کـه مقـام معظـم رهبـری تأکیـد دارنـد توجه 
می کنیـم، به عنـوان نمونـه، بـا موافقـت مقـام معظـم 
رهبـری، »صندوق حمایـت از پژوهشـگران« و »بنیاد 
نخبگان« تأسـیس شـدند؛ اما آنها هم در مسیر مدنظر 
ایشـان حرکـت نکردند، بنیـاد نخبگان کـه وظیفه اش 
کشـف اسـتعدادها در دورافتاده ترین روسـتاهای کشور 
و شـکوفا کـردن این استعدادهاسـت، تنها بـه حمایت 
از نخبـگان شـاگرداول پرداخته اسـت. عـارف گفت: ما 
آن قـدر درگیر تشـکیلات، آیین نامه نویسـی، جلسـات 
فرمایشـی و تشـکیل کمیته هـا شـده ایم کـه شـورای 
عتـف به جـای آنکـه مغـز متفکـر و پیشـران توسـعه 
کشـور باشـد و بگوید که کشـور چگونه باید اداره شود، 
اولویت هـا چیسـت و کشـور را در برابر همه حـوادث و 
آسـیب ها »بیمـه علمی« کند بـه موضوعـات دیگری 
پرداختـه اسـت. عـارف بـا انتقـاد از دخالت هایـی کـه 
در امـور داخلـی دانشـگاه های کشـور می شـود، گفت: 
ایـن دخالت هـا از سـوی نهادهایـی کـه علی الاصـول 
ربطـی بـه دانشـگاه نداشـته اند، در ۴۰ سـال گذشـته 
بسـیار صورت گرفتـه اسـت، به جـای آنکـه صادقانـه 
و صمیمانـه، مسـائل را حـل کنیـم آنهـا را سیاسـی 
کرده ایـم و مشـخص اسـت کـه در فضـای سیاسـی 
هـم نمی شـود تصمیم گیری کـرد. متأسـفانه می بینیم 
کـه دربـاره انتخاب یک فـرد به عنوان مدیرگـروه، دعوا 
می شـود، از بیـرون پیـام می دهنـد که شـما نمی توانید 
او را انتخـاب کنیـد، فـرد دیگـری بایـد بیایـد، اینهـا 
چالش هایـی اسـت کـه ربطـی به نظـام نـدارد، این در 
حالـی اسـت کـه کوچک تریـن مسـئله را بـه بـزرگان 

ربـط می دهنـد.

خبــر

فضای سبز اصفهان در تقلای آب

 حقوق افراد مستقل از جنسیت ها حفظ شود

خشکی   درختان  قطعی  خبر  درحالی که 
اصفهان که اسیر بی آب شده اند را بارها و 
بارها شنیده ایم به تازگی رئیس کمیسیون 
بافت  و  شهرسازی  معماری،  عمران، 
اصفهان  شهر  اسلامی  شورای  تاریخی 
خبر داده است که به زودی چهار بوستان 
بزرگ را همین سال جاری در این کلان شهر در مناطق ۵، 
۷، ۸ و ۱۴ افتتاح خواهیم کرد و امیدواریم این پروژه ها زودتر 
به بهره برداری برسد که به این ترتیب ۱۰ درصد به فضای سبز 

شهر اضافه می شود.
در شرایطی که تابستان گذشته شهر اصفهان دمای هوای ۵۰ 
درجه را تجربه کرده که حفظ و نگهداری بسیاری از درختان 
قدیمی اصفهان را با مشکل آب مواجه کرد و خشکی زاینده رود 
و سفره های زیرزمینی راهکار هوشمند سازی آبیاری فضای 
سبز و درختان در اصفهان را به یک ضرورت اجتناب ناپذیر 
تبدیل کرده است؛ در شهر اصفهان ۵۷۱۴ هکتار فضای سبز 
اکولوژیک و سه میلیون و ۶۲۰ هزار درخت وجود دارد که برخی 
از گونه های آن همچون چنار جزو درختان با قدمت در شهر 
اصفهان هستند که نیاز به مراقبت و آبیاری بیشتری دارند و در 
این راستا شهرداری اصفهان بناست با یک شرکت دانش بنیان 
در زمینه آبیاری هوشمند فضای سبز وارد قرار داد شود که 

بخشی از درختان توسط دستگاه های هوشمند آبیاری شوند.
Á تأمین 9 میلیون مترمکعب نیاز آبی شهر

این در حالی است که مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری اصفهان گفته است در سال های اخیر با استفاده از 
پساب تصفیه شده برای آبیاری فضای سبز موفق شدیم حدود 
۹ میلیون مترمکعب نیاز آبی شهر را از این طریق تأمین کنیم 

که گامی مهم در مدیریت منابع آبی شهر محسوب می شود.
به گفته مجتبی حق شناس سال جاری تابستان بسیار گرمی 
داشتیم و علاوه بر افزایش دما، با کاهش رطوبت نسبی هوا 
نیز مواجه بودیم؛ از سوی دیگر به دلیل محدودیت منابع آبی، 
نتوانستیم نیاز آبی درختان را به طور کامل تأمین کنیم و تنها 

کمتر از نصف نیاز آبی فضای سبز شهر را در اختیار داشتیم، 
بنابراین مجبور بودیم این مقدار محدود آب را به خوبی مدیریت 
کنیم. همچنین برای کاهش تبخیر و استفاده بهینه از منابع 
آبی، آبیاری ها را به صورت شبانه انجام دادیم تا میزان تبخیر 
را کاهش دهیم، همچنین سعی کردیم  باغچه ها  از سطح 
سیستم های آبیاری تحت فشار را تا حد امکان ارتقا دهیم و 
تمام فضاهای سبز جوان و در حال توسعه را با استفاده از این 
سیستم ها آبیاری کنیم.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری اصفهان اعلام کرده است در بخش هایی از شهر 
که درختان قدیمی و ارزشمندی همچون چنارهای ۱۰۰ ساله 
خیابان های عباس آباد، فردوسی و مطهری قرار دارند، نمی توانیم 
از سیستم های آبیاری جدید استفاده کنیم، زیرا این درختان به 
آبیاری سنتی عادت کرده اند و نیاز به مراقبت های ویژه دارند؛ 
از این رو این قسمت ها را با روش های ویژه تری نسبت به سایر 

بخش های فضای سبز مدیریت می کنیم.
اقدامات  از  اشاره کرد یکی  نیز  این نکته  به  اما حق شناس 
مهم شهرداری اصفهان در سال های اخیر، استفاده از پساب 
تصفیه شده برای آبیاری فضای سبز بوده است و در همین 
توانستیم  فاضلاب،  و  آب  با همکاری سازمان  راستا گفت: 
بخشی از پساب را دریافت کنیم و آن را با هزینه های زیادی 
به استانداردهای جهانی و ملی برسانیم؛ هرچند که این میزان 
پساب هنوز کافی نیست و باید افزایش پیدا کند، اما موفق 

شدیم حدود ۹ میلیون مترمکعب نیاز آبی شهر را از طریق 
پساب تأمین کنیم که گامی مهم در مدیریت منابع آبی شهر 

محسوب می شود.
Á تنها نیمی از نیاز آبی فضای سبز تأمین است

از طرفی به گفته رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان تنها 
نیمی از آب موردنیاز برای آبیاری فضای سبز این کلان شهر 
در اختیار شهرداری قرار می گیرد و به همین دلیل حفاظت از 
پوشش گیاهی این دیار دشوار شده است. محمد نورصالحی 
افزود: فضای سبز اصفهان سالانه ۶۲ میلیون مترمکعب آب 
نیاز دارد اما میزان آب موجود در تمام چاه های شهرداری به 
انضمام پساب مورداستفاده، کمتر از ۳۰ میلیون مترمکعب است.
وی اضافه کرد: از استانداری و شرکت آب منطقه ای تقاضا 
کرده ایم تا در زمان های بازگشایی زاینده رود، سهم فضای سبز 

اصفهان را نیز در نظر بگیرند.
رئیس شورای شهر تصریح کرد: از طرف دیگر از حدود ۶۰۰ 
لیتر در ثانیه پسابی که از شرکت آب و فاضلاب خریداری 

کرده ایم تنها ۴۰۰ لیتر آن به ما تحویل می شود.
نورصالحی افزود: نیاز شهر اصفهان یک هزار لیتر پساب دیگر 
است تا بتوان برای استفاده در فضای سبز شهر، آن را تصفیه 

و استفاده کرد.
وی از پیشرفت ۸۰ درصدی شبکه )رینگ( توزیع پساب این 
کلان شهر برای آبیاری فضای سبز و کاهش استفاده از منابع 

آبی سطحی )رودخانه زاینده رود( و زیرسطحی، خبر داد و گفت: 
این پروژه تا پایان سال جاری تکمیل می شود و به ایجاد تعادل 

وضعیت آب بین مناطق مختلف شهر کمک می کند.
Á استفاده از روش های آبیاری هوشمند

در همین زمینه معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان نیز 
گفته است با توجه به کمبود آب، استفاده از آبیاری هوشمند در 
دستور کار فضای سبز شهری شهرداری اصفهان قرار گرفته 
راهکاری  آبیاری  سازی  هوشمند  افزود:  بقایی  است.مهدی 
جدی برای حفظ فضای سبز آینده اصفهان است که سرعت 
پیشرفت آن باید بیشتر شود و هدف گذاری ما برای سال ۱۴۱۰، 
انجام ۴۰ درصد آبیاری فضای سبز شهری اصفهان به صورت 

هوشمند است.
معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان تصریح کرد: نیاز 
آبی فضای سبز تابع شرایط محیطی، گیاه و اقلیم است اما 
فضای سبز اصفهان به طور میانگین سالانه به ۶۲ میلیون 
مترمکعب آب نیاز دارد که فقط ۳۰ درصد آن از چاه ها تأمین 
و در کل فضای سبز شهر اصفهان با نیمی از آن مقدار )۳۱ 
میلیون مترمکعب( آبیاری می شود. در این راستا استفاده از 
پساب فاضلاب و تصفیه آن نیز در رأس برنامه های شهرداری 
اصفهان قرار گرفته است اما برای صرفه جویی از آب نیازمند 

هوشمند سازی در آبیاری فضای سبز شهری هستیم.
Á فضای سبز تازه نیاز است یا خبر؟

با در نظر گرفتن تمام این نکات و اینکه اصفهان در شرایط 
دشوار بی آی و به دنبال آن کمبود آب و استفاده از پسابی 
اندک برای آبیاری فضای سبز موجود چرا باید به این فضا 
هرچند با گیاهان مقاوم به آب و یا آبیاری هوشومند، اضافه 
شود. درحالی که می توان همین فضای موجود را با میان آب یا 
پساب موجود و از طریق هوشمند حفظ کرد و در عوض از قطع 
درختان به دلیل توسعه عمرانی شهر کاست و با آبیاری صحیح 
از خشکی درختان و قطع و سقوط آنها جلوگیری کرد. اصفهان 
به اندازه کافی فای سبز دارد تنها به مدیریت صحیح برای حفظ 

و نگهداری آن نیاز است نه توسعه در شرایط قحطی.

 آمادگی های دفاعی کشور 
تقویت می شود

پدافنـد  سـازمان  رئیـس  و  رئیس جمهـور  دسـتیار   
غیرعامـل کشـور بـر اهمیـت انسـجام ملـی و تقویـت 

کـرد. تأکیـد  کشـور  دفاعـی  آمادگی هـای 
 به گزارش فارس، سـردار غلامرضا جلالی در نشسـت 
شـورای پدافند غیرعامل پرتویی که در استانداری اصفهان 
برگزار شـد، اظهار کرد: حفظ انسجام ملی و یک صدایی در 
برابـر تهدیـدات از مؤلفه های کلیدی قـدرت ملی و تقویت 
آمادگـی دفاعـی و رفـع نقـاط ضعـف مقابله بـا تهدیدات 
اسـت. وی بـا اشـاره به تهدیـدات منطقـه ای و بین المللی 
افـزود: در حـوزه دفاعی، سـه محـور اصلی حفظ انسـجام 
داخلـی، ارتقـای آمادگی هـا در برابـر تهدیـدات و اجـرای 
دسـتورالعمل های قانونـی بـرای مقابله با حـوادث احتمالی 
را دنبـال می کنیم. جلالی از تدوین چند دسـتورالعمل مهم 
خبر داد و گفت: طرح دسـتورالعمل پدافند نقاط استراتژیک 
برای چند اسـتان که دارای زیرسـاخت های مهم هسـتند، 
ابلاغ شـده اسـت. دسـتیار رئیس جمهور و رئیس سـازمان 
پدافنـد غیرعامـل کشـور تأکیـد کـرد: تقسـیم کار میـان 
نهادهـا، آمـوزش نیروهـا و تأمیـن تجهیـزات از گام هـای 
اصلـی مـا بـرای ارتقـای آمادگـی در برابر تهدیدات اسـت 
و وظایـف هـر کارگروه مشـخص شـده و مراحـل اجرایی 

در حـال انجام اسـت.

 ضرورت بررسی خسارت ناشی 
از ناترازی انرژی در واحدهای 

اقتصادی اصفهان
مدیـرکل مدیریـت بحـران اسـتانداری اصفهـان بـر 
بررسـی خسـارات ناشـی از ناتـرازی بـرق در واحدهـای 

اقتصـادی بـا حضـور فعـالان ایـن حـوزه تأکیـد کـرد.
 بـه گـزارش صداوسـیما، مدیـرکل مدیریـت بحـران 
اسـتانداری اصفهـان گفـت: لازم اسـت با حضـور فعالان 
اقتصـادی، مدیریت بحـران، اسـتاندار و بخش های مرتبط 
با این حوزه جلسـه ای تشـکیل شود تا بسـته ویژه ای برای 
این موضوع در اسـتان تدوین و پیشـنهادهای مناسـب به 
تهـران ارائـه شـود. منصـور شیشـه فروش بـا اشـاره بـه 
تأثیـر توسـعه در ناتـرازی انرژی افـزود: بر اسـاس آمایش 
سـرزمینی بارگذاری هـای جدیـد بایـد متناسـب بـا تـوان 
سـرزمین باشـد، امـا اکنون صـدور تعـداد زیـاد مجوزها و 
توسـعه های شـکل گرفته موجب شـده که بر اساس منابع 
و مصـارف، ناترازی هایـی در زمینـه انـرژی ایجـاد شـود. 
او ادامـه داد: دسـتورالعمل های مختلفـی بـرای مدیریـت 
ایـن ناتـرازی از جملـه قطـع گاز حـدود پنج هزار اسـتخر 
و بـاغ ویـلا، تغییـر سـاعت کاری و اعمـال محدودیت در 
مصـرف انـرژی خانگـی و صنایـع ابـلاغ شـده اسـت. 
مدیـرکل مدیریـت بحـران اسـتانداری اصفهـان بـا بیـان 
اینکـه دولـت تمام اصنـاف و نهادها را بـرای اجرای پویش 
کاهـش دودرجـه ای دما بسـیج کرده اسـت، گفت: کاهش 
دودرجـه ای دمـا در ۵۰ میلیـون مترمکعـب و همچنین هر 
درجـه کاهـش، شـش درصـد صرفه جویـی در مصـرف 
انـرژی بـه دنبـال دارد، امـا اکنـون گزارش هـای خوبی در 
ایـن حـوزه در اسـتان اصفهـان به گـوش نمی رسـد؛ نباید 
تنهـا بـه محدودیـت صنایـع اکتفا کـرد و سـایر بخش ها 
نیـز بایـد در این زمینـه تلاش کنند. منصور شیشـه فروش 
افزود: شـرایطی کـه در آن قرار داریـم را باید به عنوان یک 
حقیقـت بپذیریم و بـرای رفع آن تلاش کنیم؛ این در حالی 
اسـت کـه گزارش هـای خوبی در ارتبـاط با اسـتانداردهای 
صرفه جویـی در اداره هـا و دسـتگاه های اسـتان اصفهـان 
دیـده نمی شـود. او ادامـه داد: همـه افراد بایـد در این زمینه 
اقـدام کننـد؛ چراکه مدیریت شـرایط بحرانی فعلی نیازمند 
یـک حرکـت جمعـی اسـت. شیشـه فروش بـا اشـاره بـه 
وظایف اداره های برق و گاز اسـتان اصفهان گفـت: در اداره 
بـرق و گاز اسـتان باید قـرارگاه مدیریت شـرایط کنونی به 
طور روزانه تشـکیل شـود و اطلاعات این جلسـه ها مستند 

شـده و اطلاع رسـانی شـود.

خبــر

اصفهان، الگوی مدیریت 
»پسماند تر« در ایران

اقدامات شهرداری به همین جا ختم نمی شود. شناسایی 
و تقدیر از خانواده های پســماند صفر، تبلیغات گسترده 
شهری، آموزش در مدارس و همکاری با خیریه ها برای 
مدیریت اقلام حجیم و منسوجات از جمله برنامه هایی 
است که نقش مهمی در فرهنگ سازی و ارتقای آگاهی 
عمومی دارد. همچنین، مقابله با فعالیت مراکز غیرمجاز 
جمع آوری پسماند، چالشی جدی است که شهرداری با 

برنامه ریزی دقیق به آن پرداخته است.
مدیریت پســماند تــر در اصفهان، نه تنها مســئله ای 
زیست محیطی، بلکه نمادی از مسئولیت پذیری اجتماعی 
است. این اقدامات نشان می دهد که با هم افزایی میان 
مدیریت شهری و مشارکت شهروندان، می توان الگویی 
برای دیگر شــهرهای کشور ایجاد کرد و با برنامه هایی 
چنین نوآورانه، گامی بلند در مسیر تحقق شهری پایدار و 

زیست پذیر برداشته می شود.
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